
صفحه 11

سخــن روز

صفحه2همین صفحه

واقعیت این است که آنچه در داخل در مورد برجام 
مطرح می شود، به منظور آرامش بخشی الهتابی است 
که در بازار وجود دارد. برخلاف آنچه در گذشته فکر 
می کردند که می شود واکنش بازار را از موضوع مذاکرات 
جدا کرد، در عمل دیدیم که چنین تفکیکی اصلا شدنی 

نیست. یعنی یک تصور ...

حسن بهشتی پور
تحلیلگر مسائل بین الملل

یادداشت

»آب که سر بالا رود، قورباغه ابوعطا می خواند«؛ 
ضرب المثلی که حال و روز این روزهای سیاست خارجی 
است. زمانی که دیپلماسی و ارتباطات بین الملل آنچنان 
که باید و شاید مورد توجه نیست، هرکشوری تلاش 
می کند که در حیطه نفوذ ایران در کشورهای منطقه 

سخنی بگوید. پادشاه عربستان ...

آب که سربالا رود  کاری از اروپایی ها ساخته نیست

سیدجلال ساداتیان
سفیر اسبق ایران در لندن
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رئیس اتحادیه کاغذ در گفت وگو با »آرمان ملی«:

بازار کاغذ »سلطان«بردار نیست
جلوی ورود کاغذ سهمیه ای به بازار گرفته شود

آرمان ملی: کاغذ، اصلی ترین نهاده  تولید در چاپ کتاب است و بیشترین هزینه  تولید 
در چرخه  نشر نیز صرف خرید کاغذ می  شــود. با این اوصاف، طبیعی است که نوسان 
قیمت کاغذ، به خودی خود و صرف نظر از افزایش هزینه های قبل و بعد از چاپ کتاب، 
نقش بسزایی در افزایش قیمت کتاب داشته باشد. از سوی دیگر، ایران با مصرف سالانه 
380 هزار تن کاغذ تحریر، بخش عمده  مصرف خود را از طریق واردات تامین می کند؛ 

زیرا کارخانه های کشور، چه به  لحاظ کمی و چه از منظر ...

آرمان ملی : طرح  هایی از سوی برخی نمایندگان و دولتمردان مطرح می  شود که قابل تامل است، مانند آنچه روز دوشنبه 
نماینده رباط  کریم بیان کرد. حســن نوروزی گفت: »یکی از متخصصان ایران ماشین  های آب سوز تولید کرده و معتقد 

است می  توان با ۱0 میلیون تومان همه خودروها را آب سوز کرد. با این کار آلودگی هوای ...

روایت ادعاهایی که تکذیب می  شود

معجزه خودروی »آب سوز«

دلایل سه گانه تأخیر در ارسال لایحه بودجه
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صفحه 2

با وجود بارندگی های اخیر، آلودگی هوای تهران همچنان باقی ماند 

باران هم هوا  را نشست
   عضو پیشین شورای شهر تهران از فعالیت های فوری با تاثیر آنی و کارهای زیرساختی با تاثیرگذاری در درازمدت 

برای رفع آلودگی هوا، یاد می کند
  مجید فراهانی: بنا بود کمربندی شهید بروجردی تکمیل شود و کامیون ها برای عبور و مرور، دیگر وارد شهر تهران نشوند 

و از کمربندی عبور کنند که علی رغم وعده ها هنوز این جاده تکمیل نشده
صفحه  9

جانشین فرمانده کل سپاه: نگاه های مختلف به احیای برجام 
مردم با جان خود پای جبهه حق ایستاده اند

تشییع پیکر شهدای گمنام همزمان با سالروز شهادت حضرت زهرا)س(

200 شهید در تهران ؛ 400 شهید در استان ها 
آرمان ملی: مراسم تشییع پیکر ۲00 شهید گمنام هشت سال دفاع مقدس روز 
گذشته با همخوانی سرود ملی و اهتزاز پرچم  سهرنگ ایران اسلامی و حضور مقامات 
کشوری و لشکری از دانشگاه تهران به سمت معراج شهدا آغاز شد.  ساعت 8 و 30 
دقیقه صبح دیروز بعد از اجرای همخوانی سرود ملی و اهتزاز پرچم سه رنگ ایران 
اسلامی و ذکر مصیبت حاج حیدر خمســه، مداح و ذاکر اهل بیت پیکرهای مطهر 
۲00 شهید گمنام دوران دفاع مقدس که در طول سال به همت گروه های تفحص 
شهدا کشف شده از مقابل دانشگاه تهران تا خیابان بهشت محل معراج الشهدا تشییع 
شد. پس از پایان سخنان رئیس جمهور، کاروان حامل پیکر پاک شهدای گمنام با 
استقبال گسترده تهرانی ها از مقابل دانشگاه تهران به سمت معراج شهدا حرکت کرد 
و مراسم خاکسپاری این شهدا انجام شده و پیکر مطهر آنها در خاک میهن اسلامی 
آرام گرفت. همچنین تشییع پیکرهای مطهر 400 شهید گمنام دوران دفاع مقدس 
دیروز و در ســالروز شــهادت ام ابیها حضرت فاطمه زهرا )س( همزمان در تهران و 
استان های کشور با حضور مردم مومن و انقلابی دیگر نیز انجام گرفت. آیین تشییع 
در استان های تهران، آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، اصفهان، ایلام، 
بوشهر، چهارمحال و بختیاری، خراسان رضوی، شمالی و جنوبی، خوزستان، سمنان، 
سیستان و بلوچستان، فارس، قزوین، قم، کردستان، کرمان، کرمانشاه، کهگیلویه و 
بویراحمد، گلستان، گیلان، لرستان، مازندران، همدان، هرمزگان و مرکزی  به صورت 
همزمان آغاز شد.  این شهدای تفحص شده جزو شهدای عملیات ها و مناطق عملیاتی 

 بدر، رمضان، بیت المقدس، کربلاس 5 و کربلای 6 والفجر ۱ هستند.  
  تشییع باشکوه پیکر شهدای گمنام در دیار حاج قاسم

دیار شهید حاج قاسم ســلیمانی چند روزی اســت که معطر به عطر شهدای 
گمنام شده است و مراسم تشییع پیکر 6 شــهید گمنام هشت سال دفاع مقدس 
صبح دیروز و همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( با حضور باشکوه 
مردم در کرمان برگزار شــد تا بار دیگر مردم ولایتمدار و شهیدپرور کرمان نشان 
دهند که تا پای جان در مکتب شهیدان ثابت قدم ایستاده اند. حضور معنادار مردم 
کرمان، جهانشهر مقاومت در آیین تشییع پیکر مطهر این شهدا حال و هوای خاصی 
به مراســم داده بود و مردم کرمان بار دیگر ولایتمداری و پایبندی خود به شهدا 
و آرمان های انقلاب و نظام را به منصه ظهور رساندند. اجتماع فاطمیون و تشییع 
پیکرهای مطهر 6 شــهید گمنام دوران دفاع مقدس در شهر کرمان با سخنرانی 
سردار سیدمحمد باقرزاده فرمانده کمیته جست وجوی مفقودین ستاد کل نیروهای 

مسلح و عزاداری هیات های مذهبی همراه بود. 
  تشییع باشکوه پیکر 15 شهید گمنام در یزد

مراسم تشییع پیکر ۱5 شهید گمنام هشت سال دفاع مقدس در نقاط مختلف 
استان یزد، امروز و با حضور اقشار مختلف مردم برگزار شد. در این مراسم که با حضور 
چشمگیر مردم ولایتمدار و شهیدپرور استان یزد برگزار شد، پیکر مطهر شهدا بر 
روی دستان شرکت کنندگان تشییع و در ۱5 نقطه یادمانی استان به خاک سپرده 
شدند. مراسم عزاداری به مناسبت شهادت صدیقه طاهره حضرت فاطمه زهرا)س( 
و اقامه نماز بر پیکر شهدا از جمله برنامه هایی بود که در مراسم تشییع و تدفین پیکر 
شهدا انجام شد. در مرکز استان یزد اقامه نماز بر پیکر شهید گمنام توسط آیت ا... 

محمدرضا ناصری یزدی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد انجام شد. 
  تشییع 5 شهید گمنام در چهارمحال و بختیاری

چند روزی بود که 5 شهید گمنام مهمان اســتان چهارمحال و بختیاری شده 
بودند، 5 شهیدی که حضورشان در مراسمات فرهنگی و مذهبی، عطر خاصی به 
مجالس بخشــیده بود. هر کجا که قدم می گذاشتی در این چند روز، مجلسی برپا 
بود و مزین به پیکر مطهر شهید گمنام شده بود، فضای شهرها و روستاهای استان 
چهارمحال و بختیاری حقیقتا متفاوت تر از همیشه و عطر آگین تر شده بود. دیروز 
همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س(، شهدای گمنام در شهرهای 
مختلف اســتان با حضور باشکوه مردم در روزهای بسیار ســرد زمستانی تشییع 
شد، روزهای سردی که حضور معنادار مردم و حضور پیکر مطهر شهدای گمنام، 
گرمای خاصی بخشیده بود. از میان 5 شــهید گمنام، پیکر مطهر 4شهید گمنام 
دیروز به خاک سپرده شد و پیکر یک شهید گمنام دیگر همزمان با سالروز شهادت 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی در شهرک صنعتی شهرکرد به خاک سپرده می شود. 
همچنین مراسم تشییع 8 شهید گمنام استان قزوین روز گذشته سه شنبه از مقبره 
شهدای گمنام مسجد امام  خمینی)ره( محله غیاث آباد به سمت مسجد امام حسن 
عسگری)ع( محله کوثر برگزار شد. مردم هنگام تشییع و روی دست گرفتن پیکر 
شهدا شعارهایی مانند »این گل پرپر از کجا آمده؟ از سفر کرب وبلا آمده«، »مرگ 
بر آمریکا«، »مرگ بر اسرائیل« و »مرگ بر منافق« سر می دادند. همزمان با شهادت 
حضرت فاطمه)س( پیکر مطهر ۱3 شهید تازه تفحص شده در اصفهان تشییع و 
خاکسپاری شد. مردم اصفهان پیکر پاک این شهیدان را از میدان بزرگمهر تا گلزار 

شهدای اصفهان همراهی کردند. 

نگاه های مختلف نسبت به احیای برجام و توافق 
با غرب وجود دارد که هر کدام در جای خود قابل 
ملاحظه و بررسی است. یک مساله این است که 
غربی ها امروز همان حرفی را می زنند که در اوایل 
تا اواسط تابستان گذشــته می زدند که داریم به 
سمت توافق پیش می رویم و هیچ مشکلی وجود 
ندارد. لذا اینکه غربی ها تا دیروز برجام را غیر قابل 
احیا و مذاکره می دانستند و امروز از لزوم احیای 
برجام و بدون جایگزین بودن آن سخن می گویند 
ناشی از این مساله است که آنها در اواخر تابستان 
امسال به اعتراضات داخلی در کشور امید بستند 
و تصور می کردند که اگر پروژه آشوب را اجرا کنند 
ایران را وادار خواهند کرد که از خواسته های خود 

دست برداشته و عقب نشینی کند. اما چون پروژه 
آشوب جواب نداد و اکنون همه محاسبات آنها بر 
این مبناست که ایران خیلی مستحکم تر از آن است 
که با این آشوب ها تغییر مواضع بدهد لحن خود را 
تغییر داده اند و به مواضع پیش از آشوب های اخیر 
خود برگشته اند. هر چند که پیش از این نیز بسیار 
مطرح می شد و تحلیلگران بسیاری می گفتند که 
اگر این آشوب ها تمام شود اروپایی ها تازه متوجه 
می شوند که با چه قدرت و اقتداری روبه رو هستند 
و طبیعتا برخواهند گشت. نگاه دیگری که خیلی 
مهم است نیز از این قرار اســت که اروپایی ها در 
محاسبات خود به این نتیجه رســیدند که ایران 
در حال عبور است و احتیاجی به برجام ندارد. چرا 
که اساســا گفت وگو هایی که تحت عنوان برجام 
شروع شــد از نوع مداخله قدرت های بزرگ بود و 
مجموعه اینگونه بود که آنها از لحاظ قانونی با ایران 
مذاکره نمی کردند و روال بین المللی که طبق آن 

کشورها دارای حقوق مساوی هستند به غربی ها 
اجازه نمی دهد که بیاینــد و راجع به میزان غنی 
ســازی ایران صحبت کنند. حتی عضویتشان در 
شورای امنیت سازمان ملل نیز چنین حقی به آنها 
نمی دهد. در واقع مذاکره با آنها به معنای پذیرش 
یک مداخله غیر قانونی اســت. بله اگر ایران هم 
اجازه داشته باشد که در رابطه با میزان غنی سازی 
در کشورهای آنها نظر دهد این درست است و آن 
زمان آنها نیز می توانند اظهار نظر کنند اما آنها نه 
تنها حاضر به این کار نیستند بلکه به دنبال مداخله 
در سایر کشورها هســتند. بر این نوع نگاه عده ای 
معتقدند که غربی ها نگرانند که ایران از این مرحله 
پذیرش مداخله آنها در امور کشورمان در حال عبور 
است و پس از این آشوب ها به این نتیجه رسیده که 
مواضع غربی ها مواضع خصمانه ای است. لذا ایران 
احتیاج ندارد با کشــورهایی که مواضع خصمانه 

دارد مذاکراتی داشته باشد. 

آرمان ملی: جانشــین فرمانده کل سپاه پاســداران گفت: مردم در عمل ثابت 
کرده اند که در جبهه حق حضور داشــته و هیچ گاه مغلوب جبهه باطل نمی شوند.  
سردار علی فدوی در حاشیه مراسم تشییع پیکر شهدا در تهران درباره حضور مردم 
در این مراسم اظهار کرد: حرکت امروز مردم 44 سال است که ادامه دارد. مردم در این 
سال ها همواره در مسیر حق انقلاب اسلامی حضور دائمی داشته اند. اگر چه هر روز به 
خباثت ها و شیطنت های دشمنان اضافه شده و آنها ابزارهای جدیدی را برای دشمنی 
ایجاد کرده اند، اما مردم ما هم در جبهه حق پایدار مانده انــد. وی ادامه داد: یکی از 
جلوه های حضور مردم در جبهه حق، همین حضور در مراسم تشییع پیکر شهداست. 
مردم تشخیص می دهند که باید در صحنه هایی مثل ۲۲بهمن، ۱3آبان یا تشییع پیکر 
شهید سلیمانی حضور داشته و فریاد بزنند که وعده خدا حق است و حزب خدا همیشه 
پیروز اســت. مردم در عمل ثابت کرده اند که در جبهه حق حضور داشته و هیچ گاه 
مغلوب جبهه باطل نمی شوند. فدوی با اشاره به حضور میلیونی مردم در دوران 8 سال 
دفاع مقدس، گفت: مردمی که در دفاع مقدس حضور یافتند می دانستند که امکان 
شهادت در این جبهه وجود دارد. حدود ۲00 هزار نفر هم به شهادت رسیدند و همین 

ثابت می کند که مردم با جان خود پای جبهه حق ایستاده اند. 

کاری از اروپایی ها ساخته نیست

واقعیت این است که آنچه در داخل در مورد برجام مطرح 
می شود، به منظور آرامش بخشی الهتابی است که در بازار وجود 
دارد. برخلاف آنچه در گذشته فکر می کردند که می شود واکنش 
بازار را از موضوع مذاکرات جدا کرد، در عمل دیدیم که چنین 
تفکیکی اصلا شدنی نیست. یعنی یک تصور اشتباهی وجود 
داشت که گویی دست هایی وجود دارد که علیه منافع ملی ایران 
می خواهد تلاش کند تا بازار و اقتصاد کشور را معطل مذاکرات 
با غرب قرار دهد. درحالی که واقع امر این نبود یعنی مشخص 
بود که اگر مذاکرات به نتیجه می رسید، واکنش بازار به صورت 
طبیعی مثبت بود و اگر به نتیجه نمی رسید، منفی بود. یعنی 
هیچکس بازار را مجبور نمی کرد که واکنش مثبت یا منفی 
نشان دهد. بنابراین الان که دولت این واقعیت را در عمل بعد از 
گذشت یکسال و نیم دریافته، دارد سعی می کند فضا را با اخبار 
مثبتی که درباره مذاکرات منتشر می کند، مثبت کند که البته 
خوب است اما به هر حال باید در عمل هم اقداماتی انجام شود 
که این مذاکرات هرچه سریع تر از سر گرفته شود اما طرف مقابل 
برعکس. آمریکایی ها و اروپایی ها دنبال کش دادن قضیه هستند 
و البته رسما هم اعلام کردند که دنبال نتیجه ناآرامی ها در ایران 
هستند که به کجا می انجامد و متعاقب آن تصمیم بگیرند که چه 
زمانی با ایران وارد مذاکره شوند. به نظر می رسد اگر بخواهیم واقع 
بینانه با موضوع برخورد کنیم، غربی ها با زرنگی سعی می کنند 
که اینطور القا کنند که این تظاهرات و ناآرامی ها یا منجر به تغییر 
رفتار ایران در برابر غرب می شود یا منجر به فروپاشی نظام از 
درون می شود که در هر دو حالت به نفع غرب است. و به همین 
دلیل طی محاسباتی که دارند-  که البته کاملا غلط است-  دارند 
تلاش می کنند که فعلا وقت کشی کنند. اظهارات آقای بورل 
و سایرین هم بیشتر تحت تاثیر این است که اگر بخواهند ضد 
مذاکرات و گفت وگو خودشان را معرفی کنند چهره ای منفی در 
دنیای امروز برای کشور یا نهادی است که ضد گفت وگو و مذاکره 
و راه حل های صلح آمیز باشد. ضمن اینکه برجام همچنان برای 
آمریکا و اروپا اهمیت دارد منتها دست نگه داشته اند شاید بتوانند 
از این نمد یک کلاهی برای خودشان درست کنند. همچنان که 
ایران هم فکر می کرد حمله روسیه به اوکراین معاملات را برهم 
زده و می تواند با توجه به زمستان سخت رفتار کشورهای غرب در 
قبال ایران تغییر پیدا کند و حاضر شوند امتیازات بیشتری دهند 
اما در عمل دیدیم که با مدیریت در بازار انرژی و صرفه جویی ها 
و کانال های جدیدی که ایجاد کردند نه آنچنان زمستان سخت 
شده و نه خواسته هایی که ایران داشت، برآورده شد. از این رو 
به نظر می رسد دو طرف در یک محاسباتی هستند که عملا 
نمی شود روی آن حساب کرد. در هر صورت واقعیت این است 
که باید منتظر بود ببینیم که آیا واقعا اقدامات عملی برای شروع 
مجدد مذاکرات انجام می شود و هدف مذاکرات هم دستیابی به 
توافق خواهد بود یا نه؟ از زمان شروع مجدد مذاکرات بی اطلاع 
هستم ولی به عنوان یک ایرانی آرزو می کنم که هر چه زودتر 
شروع شود چون به نفع ایران می دانم و معتقدم ما باید با قدرت 
و قوت پای میز مذاکره بنشینیم اما در مورد اروپایی ها باید گفت 
در عمل نشان دادند که کاری از دستشان برنمی آید و ما داریم سر 

گوری فاتحه می خوانیم که مرده ای در آن نیست. 

حسن بهشتی پور
تحلیلگر مسائل بین الملل

جعفر قنادباشی
کارشناس مسائل بین الملل

رئیس جمهور: 

 حق 
 عقب گرد 
نداریم
     آغوش ملت  برای 
      فریب خوردگان 
    باز است

     از مسدود شدن حساب بانکی و ضبط پاسپورت 
   تا برگرداندن خانواده از دوبی 

علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 باید مراقب قطعنامه 
احتمالی آژانس  بود

 آمریکا دوست ندارد در خاورمیانه جنگ رخ بدهد
     پنجره های برجام هنوز بسته نشده است
  دولت و وزارت خارجه تصمیم گیر نهایی 

درباره احیای برجام نیستند

صفحه 6

صفحه 11

 »علی دایی« 
 و حاشیه های 
غیرفوتبالی! 

    همسر و دختر علی دایی پرواز ناموفقی به کشور امارات 
    داشته اند. این دو روز دوشنبه با پروازی از کیش به دبی 
    در حال سفر بوده که هواپیمای حامل مسافران به ایران 
   باز گردانده می شود و اجازه خروج به همسر و فرزند 

    سرمربی اسبق پرسپولیس داده نمی شود    


